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تلویزیــون

کوتــاه

10فرهنگ وهنر  
رو بـه رو

 حسرت »منوچهر والی زاده« 
از فقدان »چنگیز جلیلوند«

منوچهر والی زاده؛ پیشکسوت عرصه صدا  از مرحوم 
چنگیز جلیلوند که سال ۹۹ به دلیل ابتلا به کرونا از 
دست رفت، یاد کرد. او که هنوز از رفتن جلیلوند حسرت 
می خورد و داغی بر دل دارد، پس از گذشت سه ماه از این 
فقدان چنین گفت: »در سالی که گذشت یک پشتوانه 
ارزنده را در دوبله از دست دادیم«. این دوبلور قدیمی 
 درباره فعالیت های این روزهایش اظهارکرد: این روزها 
لبته الان  مشغول کار هستیم و کار دوبله می کنیم؛ ا
به صورتی است که تک تک می نشینیم و رول می گوییم. 
فیلمی  را که یک روزه تمام می کردیم الان ۵، ۶ روزه تمام 
می کنیم. البته کار ما چندساعته تمام می شود، اما دیگر 
مثل قدیم نیست که همه در یک اتاق و دست جمعی 
باشیم و بده بستان های دوبله و حس ها درست دربیاید. 
هرکسی می رود، نقش خود را می گوید و تمام می شود 
و می رود. عین کار موزیک شده است که یکی تار آن را 
می زند، دیگری سنتور آن را می زند و بعد آن را میکس 
می کنند. حالا کار ما هم به خاطر کرونا به این شکل 
شده است و این جریان پیش آمد که مبادا دست جمعی 
دورهم باشیم. او درباره وضعیت کار دوبله در شرایط 
کرونا ادامه داد: در استودیوها خیلی مراعات می کنند 
و فیلم ها هم دوبله می شوند. الان که شب عید است و 
من هم برای سایت »نماوا« و هم تلویزیون کار می کنم. 
جای دیگری کار نمی کنم. یکسری جوان هم آمده اند که 
صاحب استعداد هستند و در این عرصه مشغول به کارند. 
علاقه مندند و خوب هم راه افتاده اند. من هم این روزها 

مشغولم و صبح های سه شنبه هم در رادیو هستم.
 سال ۹۹ برای هیچ کسی خوب  نبود

والی زاده درباره آثاری که قرار است برای نوروز ۱۴۰۰ 
از تلویزیون دوبله و پخش شوند، گفت: ما دقیقا نمی دانیم 
چه فیلم هایی نوروز پخش می شوند. معمولا در تلویزیون 
اسم فیلم ها تغییر می کند و من هم فیلم هایی را که دوبله 
می کنم نمی دانم کدام برای پخش عید است. یکسری 
فیلم ها دوبله می شود و در واحد دوبلاژ تصمیم می گیرند 
که چه فیلمی  برای عید خوب است. ایام رمضان هم 
نزدیک است و برخی فیلم ها برای پخش در آن مناسبت 
دوبله می شوند. الان یکسری فیلم ها در حال دوبله است 
که کارهای بدی هم نیستند. تعدادی از کارها کره ای 
است، برخی هم چینی و احیانا فیلم های دیگر هم بین 
آنها دوبله خواهد شد؛ به عنوان مثال من قرار است به جای 
دِنزِل واشنگتن رول بگویم و این فیلم هم یک فیلم 
آمریکایی است. همه جور فیلم هست و کارها در هم بر 
هم هستند. این دوبلور پیشکسوت سپس درباره تاثیر 
کرونا بر برخی مشاغل، چنین اظهارکرد: خدا را شکر؛ 
به دوستان هم می گویم، صبح و شب که بیدار می شوید 
و می خوابید، خدا را شکر کنید به خاطر اینکه درِ حرفه 
دوبله هیچ وقت بسته نمی شود و همیشه کار هست. الان 
می دانید که خیلی از مشاغل و کاسب ها گرفتارند. همه 
بیکارند و گرفتارند. ولی شکر خدا حرفه ما طوری است 
که همیشه هست و فیلم ها باید دوبله شوند تا تلویزیون 
نشان دهد. نماوا هست، فیلیمو هست و رسانه های دیگر 
که با کار ما مرتبط است؛ بنابراین کار ما تعطیل نشد. البته 
چند وقتی چون کرونا شدت پیدا کرد، این اتفاق افتاد که 
استودیو یک هفته تعطیل شد تا کمی  ویروس کاهش 
پیدا کند، کمی  که کاهش پیدا کرد و پروتکل ها رعایت 
شد، دوباره آمدیم و کار کردیم و الان هم کار می کنیم. 
والی زاده درباره وضعیت دوبله در سالی که گذشت، 
اظهارکرد: سال ۹۹ برای هیچ کسی خوب نبود. حتی 
برای دولتی ها هم خوب نبود چه برسد برای ما؛ خیلی 
اذیت شدیم. امسال واقعا هم از نظر کاری بد بودیم و هم 
اینکه چند تن از دوستانمان را از دست دادیم. متاسفانه 
الان هم چند نفر از دوستان مراعات نکردند و به هوای 
اینکه فیلم را زودتر تمام کنند دست جمعی به کرونا 
مبتلا شدند؛ خدا را شکر بهترند، ولی به هر حال گرفتار 

این مساله شدند.
 نظیر »جلیلوند«  نخواهد  آمد

والی زاده سپس از چنگیز جلیلوند یاد کرد که با رفتنش 
اهالی دوبله داغدار شدند و در این زمینه گفت: به جرأت 
می توانم بگویم که ما یک پشتوانه ارزنده را در دوبله 
از دست دادیم. دیگر نظیر آقای جلیلوند نخواهد آمد. 
فکر نمی کنم به این سادگی ها جلیلوندی پیدا شود. 
روحش شاد. آخرین فیلمی  که باهم نشستیم و کار 
کردیم، »کتاب سبز« نام داشت که فیلم معروفی هم 
بود و بازیگر آن جایزه اسکار گرفته بود. دوبله این فیلم 
با چنگیز جلیلوند برای من خاطره شد. فیلم های دیگر 
هم بود ولی این، آخرین کاری بود که با هم دوبله کردیم 
و در نقش ها بده بستان داشتیم. وی گفت: جلیلوند اگر 
کرونا نگرفته بود، حداقل ۱۰ ـ ۱۵ سال دیگر آمادگی کار 
داشت. آنقدر باانرژی کار می کرد. هنوز هم انگیزه دوران 
جوانی را داشت و با عشق و علاقه پای نقش می نشست و 
در ید خود کار را اجرا می کرد. خاطراتش از یادم نمی رود 
و باور ندارم که از دنیا رفته است. این دوبلور پیشکسوت 
در پایان با آرزوی موفقیت برای جوانان در عرصه دوبله، 
اضافه کرد: ان شاءا... که کرونا برود. جوانانی که وارد حرفه 
دوبله شدند بدموقع کارشان را شروع کردند. همه آنها 
علاقه مند هستند و صدای خوبی هم دارند. ان شاءا... 

بتوانند دوبله را حفظ کنند.

 اکران آنلاین 
هیچ  فایده ای  ندارد

ساخت »زیرآسمان 
شهر4« منتفی شد

فاطمه معتمدآریا تهیه کننده »سبالو« در 
آیین دیدار این مستند بیان کرد که »سبالو« 
درباره موسیقی ارزشمند، تاریخی و بسیارغنی 
جنوب است و بسیار خرسندم که این فیلم ساخته 
شد. آیین دیدار مستند »سبالو« به کارگردانی 
محسن نساوند و تهیه کنندگی فاطمه معتمدآریا 
در موزه سینما برگزار شد تا اکران این فیلم در 
سینماهای »هنروتجربه« آغاز شود. فاطمه 
معتمدآریا پس از مراسم امضای پوستر در فضای 
باز موزه سینما در جمع مهمانان، اظهارکرد: برای 
تماشای ۲ مستند »سبالو« به کارگردانی محسن 
نساوند و »اینجا کن است، اینجا کن نیست« به 
کارگردانی علیرضا غفاری که در یک بسته روی 
پرده سینما رفته اند، اینجا هستید. وی افزود: با 

علیرضا غفاری کارگردان »اینجا کن است، اینجا 
کن نیست« آشنا هستم و می دانم که تا چه اندازه 
به مسائل سینما حساس است. ایشان سال ها 
در مطبوعات فعالیت داشته و حالا هم با فیلم 
زیبای خود به سینما آمده است. این هنرمند 
درباره علت حضورنیافتن کارگردان »سبالو« در 
آیین دیدار فیلمش مطرح کرد: محسن نساوند 
کارگردان »سبالو« اینجا نیست اما دوستانش 
در کنار ما هستند و من هم به نمایندگی از فیلم 
»سبالو« اینجا هستم. از آنجا که وضعیت کرونا 
بحرانی است و رفت وآمد هم کار صحیحی نیست 
ایشان نتوانست از جنوب کشور بیاید و همراه 
شما فیلم را تماشا کند و از این بابت عذرخواهی 
کرد. تهیه کننده »سبالو« درباره این مستند 

عنوان کرد: از اینکه این مستند را محسن نساوند 
ساخته است، بسیار خوشحالم چراکه ایشان خود 
بومی بوشهر و به اقلیم خودش به ویژه موسیقی 
منطقه آگاه و آشناست. معتمدآریا اظهارکرد: 
این مستند درباره موسیقی ارزشمند، تاریخی و 
بسیار غنی جنوب است. بسیار خرسندم که این 
فیلم ساخته شد و از این بابت که شما با رعایت 
همه پروتکل های بهداشتی اینجا حضور دارید 
و به تماشای فیلم می نشینید، بسیار خوشحال 
هستم. فاطمه معتمدآریا، علیرضا غفاری، مهران 
عباسی مدیرعامل موزه سینما، پیمان ناجی، 
مهدی گلستانه، زهرا مشتاق، محمود گبرلو، 
هادی آفریده، امیر عابدی و برخی از اهالی رسانه 

در این آیین حضور داشتند.

فاطمه  معتمدآریا: 

خوشحالم »سبالو« ساخته شد
فیلم سینمایی »دست انداز« 
به کارگردانی کمال تبریزی و 
آفریده  محمد  تهیه کنندگی 
آماده نمایش است. کمال تبریزی 
کارگردان سینما، در خصوص 
زمان اکران جدیدترین فیلم 
خود با نام »دست انداز« گفت: در 
حال حاضر اوضاع سینما خوب 
نیست و منتظر بازگشایی کامل 
سینماها هستیم. اکران آنلاین 
هیچ فایده ای ندارد؛ بنابراین در 
انتظار بهبود شرایط کرونایی 
کشور برای اکران فیلم هستیم. 
رضا کیانیان، حبیب رضایی، 
هدی زین العابدین، رویا نونهالی 
و همایون ارشادی بازیگران فیلم 
»دست انداز« هستند. این فیلم 
یک اثر اجتماعی با چاشنی طنز 
است و در خلاصه داستان آن 
آمده است: »رها که علاقه مند 
آخرین  است،  نویسندگی  به 
داستان خود را با آرزوهایش 

همراه می کند«.

یک تهیه کننده سریال های 
تلویزیونی گفت: قرار بود سریال 
»زیرآسمان شهر۴« را با کمک 
رضا عطاران در مقام مشاور 
مهران  و  بسازیم  کارگردان 
غفوریان آن را کارگردانی کند اما 
عملا ساخت این سریال منتفی 
شد. »مهران مهام« تهیه کننده 
سریال های تلویزیونی درباره 
اینکه مردم این روزها چقدر به 
کمدی اجتماعی نیاز دارند؟ 
اظهارکرد: من همیشه معتقدم 
مشکلات  خودمان  چقدر  هر 
را بگوییم بهتر است از اینکه 
معاند  رسانه ای  شبکه های 
آنها را بگویند. وی ادامه داد: 
متاسفانه دوستان به ما اجازه 
نمی دهند که این مشکلات را 
بیان  سریال هایمان  قالب  در 
کنیم و مشکلات مردم را بازگو 
کنیم. این تهیه کننده درباره 
مجموعه  تولید  منتفی شدن 
تلویزیونی »زیرآسمان شهر۴« 
نیز گفت:  قرار بود این سریال 
را با کمک رضا عطاران در مقام 
مشاور کارگردان بسازیم و مهران 
غفوریان آن را کارگردانی کند 
اما غفوریان آن زمان مشغول 
و عملا ساخت  کار شد  چند 
وی  شد.  منتفی  سریال  این 
افزود: حتی در جلسه هایی که 
داشتیم چهارچوب کلی قصه، 
شخصیت ها،  آدم های آپارتمان 

را طراحی کرده بودیم.

بازیگر فیلم »گیج گاه« گفت: بالاخره هر آدمی 
دخل و خرج دارد، یک بازیگر هم هزینه هایی دارد 
که باید مثل سایر مردم از محلی تامین شود، من 
خودم هم می دانم شاید گاهی در آثار شاخصی 
بازی نکرده ام اما بالاخره باید خرج زن و بچه ام را 
بدهم. نادر سلیمانی اظهارکرد: به شخصه حضور 
در این فیلم را بی نهایت دوست داشتم، صادقانه 
در ابتدا فکر نمی کردم این فیلم تا این حد خوش 
ساخت شود اما بعداز اینکه اثر را در جشنواره فیلم 
فجر دیدم متوجه شدم که به واقع جای چنین 
اثری در سینمای ایران خالی بوده است. وی در 
همین راستا ادامه داد: فیلم را دوست داشتم به 
همین خاطر در آن حضور پیدا کردم، برای من 
کوتاهی و بلندی نقش مهم نیست زیرا اهل 
مترکردن دیالوگ و نقش نیستم، در این فیلم هم 
با انرژی کامل حاضر شدم. بازیگر فیلم سینمایی 
»گیج گاه« در همین رابطه اضافه کرد: البته فیلم 
می توانست کامل تر باشد و تا آنجا که متوجه 
شدم پیش از حضور در جشنواره بخش هایی از اثر 
حذف شده بود، به شخصه امیدوارم همیشه تمام 
آنچه کارگردان مدنظر دارد روی پرده سینما 
نقش ببندد، چون این اثر برای  سینماست. وی 
با اشاره به علاقه خود به حضور در آثار جدی 
تاکید کرد: من به شدت دوست دارم سینمای 
جدی را تجربه کنم، اما همه اینها به فیلمنامه، 
کارگردانی و نقشی که به من پیشنهاد می شود 
بستگی دارد، من بازیگری را از نقش های جدی 
در تئاتر شــروع کردم و بعداز آن به سینمای 

کمدی اضافه شدم، در حال حاضر هم اگر نقشی 
جدی و خوب پیشنهاد شود از آن استقبال خواهم 
کرد. من به شخصه آثار جدی خوبی بازی کرده ام 
اما نمی دانم تا کی قرار است برای آثار کمدی 

انتخاب شوم. 
 علاقه مند به سینمای کمدی هستم

بازیگر سریال »معمای شاه« با اشاره به علاقه 
خود به کمدی های استاندارد در سینما افزود: من 
علاقه مند به سینمای کمدی هستم که هم وجه 
کمیک آن رعایت شود و هم اینکه حرفی برای 
گفتن داشته باشد، اما واقعیت این است که برای 
بازیگران همیشه شرایط برای انتخاب محدود 
چندان مطلوب نیست. وی در همین رابطه 
اذعان کرد: من به عنوان یک بازیگر اگر پشت سر 

هم کار رد کرده و در خانه بنشینم، 
کم کم تمامی پیشنهادات از بین 

رفته و می گویند که سلیمانی 
دیگر نمی خواهد کار کند، 
به همین خاطر سخت است 

امروز  سینمای  در  که 
خیلی هم با وســواس 
عمــل کنیم. بازیــگر 
سریــال »آشــوب« 
مشــکل معیـشتـــی 

را یکی از دلایل پذیرش 
نــقش از سوی بــرخی 

بازیگران دانست و اضافه کرد: 
بالاخره هــر آدمی دخــل و خرج 

دارد، یک بازیگر هم هزینه هایی دارد که باید 
مثل سایر مردم از محلی تامین شود، من خودم 
هم می دانم شاید گاهی در آثار شاخصی بازی 
نکرده ام اما بالاخره باید خرج زن و بچه ام را 
بدهم. سلیمانی با اشاره به سینمای گیشه زده 
امروز خاطرنشان کرد: شاید دوست داشته باشم 
که من عنصر انتخاب کننده در سینما باشم اما 

این انتخــاب را سختگیــرانه اگر بــخواهم 
اعمـال کنــم خیــلی 
آرام آرام از چرخه 
حذف می شوم، در 
سینمای امروز که 
همه چیز گیشه شده 
وسواس به خرج دادن 
سخـت شده 
است. 

نادر  سلیمانی: 

»گیج گاه« اثری برای  سینماست

مدیر شبکه نسیم: 
 »خندوانه« نوروز ۱۴۰۰ 

برنامه  دارد
سری  پخش  از  نسیم  شبکه  مدیر 
هفتم »خندوانه« و همچنین برنامه های 
»کودک شو«، »شوتبال«، »هوش برتر« 
و »شکرستان« برای نوروز ۱۴۰۰ در این 
شبکه خبر داد. تصویربرداری مجموعه 
تلویزیونی طنز »دست انداز« به کارگردانی 
مجید  تهیه کنندگی  و  عباسی  شهاب 
 ۱۰ عباسی و سعید عباسی یکشنبه، 
اسفندماه با حضور مدیران شبکه نسیم 
آغاز شد. محمد احسانی، مدیر شبکه نسیم 
حین بازدید از محل ضبط این مجموعه 
ساخت  در  که  بود  سالی  چند  گفت: 
مجموعه های طنز آیتمی وقفه افتاده بود و 
ما احساس کردیم که نیاز به ساخت چنین 
برنامه هایی امروز وجود دارد. بنابراین با 
مشورت دوستان به سراغ یکی از گروه هایی 
رفتیم که در این زمینه هم سابقه خوبی 
داشتند و هم گروه نویسندگان و تیم تهیه 
و تولید کاملا به کار آشنا هستند. وی ادامه 
داد: حدود سه هفته است که تصویربرداری 
آغاز شده است و در نوروز ۱۴۰۰ این 
مجموعه هر شب ساعت ۲۰ از شبکه نسیم 
پخش می شود و سه بار نیز تکرار خواهد 
شد. این برنامه در ۹۰ قسمت ساخته 
می شود که ۱۵ قسمت ویژه عید نوروز 
است و بازیگران بسیاری در این مجموعه 
حضور خواهند داشت. احسانی افزود: در 
ساخت این برنامه دوستان سازنده یک 
شیوه جدید اجرا را ابداع کردند که یک 
نوع بازی و اجراست که بعداز پخش مردم 
. لذت می برند.  . . خواهند دید و ان شاءا
پخش این برنامه بعداز نوروز تا قبل از ماه 
محرم و صفر ادامه پیدا خواهد کرد و پخش 
بقیه قسمت ها به بعداز ماه محرم و صفر 
موکول می شود. احسانی با اشاره به اینکه 
شبکه نسیم امسال عید هفت عنوان برنامه 
ویژه خواهد داشت، افزود: مجموعه طنز 
»دست انداز«، سری هفتم »خندوانه«، 
»کودک شو«، »شوتبال«، »هوش برتر«، 
جمله  از  »نسیم آوا«  »شکرستان«، 
برنامه هایی است که نوروز امسال پخش 
می شود. در این مراسم همچنین علی اکبر 
کاظمی، قائم مقام شبکه نمایش،  حسن 
خجسته، عضو شورای سیاستگذاری سیما، 
مرتضی جاسبی، مدیر گروه تولید، مهدی 
توکلی زاده مدیر تامین و جمعی دیگر از 

مدیران شبکه نسیم حضور داشتند.

 کنسرت های آنلاین 
رایگان از سرگرفته شد

ارکستر مجلسی »نغمه باران«، سه شنبه  
در تالاروحدت آنلاین اجرا می کند. به 
گزارش روابط عمومی و امور بین الملل 
بنیاد رودکی، در ادامه اجرای کنسرت های 
آنلاین به همت بنیاد فرهنگی هنری 
رودکی، ارکستر مجلسی »نغمه باران« به 
سرپرستی و خوانندگی علی امیرقاسمی 
به صورت   ۲۰ ساعت  اسفندماه   ۱۲
آنلاین و زنده در تالاروحدت روی صحنه 
می رود. در این برنامه قطعات »باران و 
راسپودی چهارگاه« اثر کیوان ساکت، 
»دل رسوا«، »تنها منشین« و »رفتم« اثر 
علی تجویدی، »رنگ آسمان« اثر موسی 
معروفی، »به یاد آن گذشته« و »بیا« اثر 
.. بدیعی، »خاک مهر آئین« اثر  حبیب ا
علی اکبر قربانی، »خوشه چین« اثر روح ا... 
خالقی، »در میان گل ها« اثر همایون خرم، 
اجرا می شود. اجرای ارکستر مجلسی 
نغمه باران، یازدهمین کنسرت آنلاین 
از تالاروحدت و به همت بنیاد رودکی 
است. علاقه مندان جهت تماشای این اجرا 
به صورت زنده و رایگان می توانند به سایت 

www.nobino.ir  مراجعه کنند.

منیـژه مـحامــدی ایــن وضعیــت 
را که مجموعه تئـاترشهر نه پــارکینگ 
اختصاصی دارد و نه حریمی مشخص، 
نامناسب دانست که باید هرچه زودتر 
فکری برای آن بشود. منیژه محامدی یکی 
از کارگردان های باسابقه و شناخته شده 
سال های  که  است  تئاترایران  عرصه 
متمادی در مجموعه تئاترشهر به اجرای 
آثار خود پرداخته است. نمایش های »پرواز 
بر فراز آشیانه فاخته«، »سووشون« و 
»چشم اندازی از پل« از جمله آثار مطرحی 
هستند که محامدی در این مجموعه 
تئاتری کارگردانی کرده و به صحنه برده 
است. وی به وضعیت پیرامون مجموعه 
تئاترشهر انتقاد دارد و معتقد است که 
چنین فضا و محیطی برازنده یک مجموعه 
فرهنگی و هنری نیست. محامدی درباره 
محیطی که تئاترشهر در آن واقع شده، 
گفت: قبل ها مجموعه تئاترشهر دارای 
حریمی مشخص بود. یادم هست وقتی 
که نمایش »پرواز بر فراز آشیانه فاخته« 
را در تئاترشهر اجرا می کردیم با استقبال 

خیلی خوب مخاطبان همراه بود و همان 
حریم مشخص باعث می شد تا مزاحمتی 
برای مخاطبان که تعدادشان خیلی زیاد 
بود ایجاد نشود و آنها به راحتی بتوانند در 
فضای اطراف و داخل تئاترشهر حضور 
داشته باشند. این کارگردان با سابقه تئاتر 
یادآور شد: در آن مقاطع زمانی تا قبل 
از اینکه حریم تئاترشهر برداشته شود، 
فضای پیرامون مجموعه بسیار تمیز، پاک 
و امن بود. کارگردان نمایش »سووشون« 
با بیان اینکه باید از تئاترشهر محافظت 
شود، تصریح کرد: مجموعه تئاترشهر نه 
پارکینگ دارد و نه حریمی مشخص. باید 
به این وضعیت رسیدگی شود. محامدی 
معتقد است در فضای پیرامون و حریم 
تئاترشهر می توان به شکلی درست فضایی 
هنرمندانه را شکل داد که برای هنرمندان 
تئاتر، مخاطبان و مردم فضایی مناسب و 
جذاب باشد. وی در پایان سخنان خود 
تاکید کرد: باید به وضعیت پیرامون 
مجموعه تئاترشهر رسیدگی شود و فضایی 

در شأن این بنا شکل بگیرد.

منیژه محامدی  مطرح کرد

»تئاترشهر« نه پارکینگ دارد و نه حریم


